
   جواد  محرمی
جشنواره فيلم كودك و نوجوان اصفهان 
روزه�اي پايان�ي خ�ود را مي گذران�د، 
در حالي كه س�ينماي اي�ران نزديك دو 
دهه اس�ت كه تقريباً رده س�ني كودك و 
نوج�وان را به عن�وان مخاطب از س�ينما 
مح�روم ك�رده و تنه�ا بزرگس�الان را به 
رسميت مي شناس�د. برگزاري هدفمند، 
برنامه ريزي شده و هوشمندانه جشنواره 
كودك مي توان�د به آش�تي دادن بچه ها 
با س�ينما ياري رسان باش�د. »جوان« در 
گفت و گو با عليرضا رضاداد، دبير سي امين 
دوره اين جش�نواره به بررسي تنگناها و 
موانع رشد سينماي كودك پرداخته است. 

         
در همه جاي دنيا جش�نواره هاي 
فيلم با نام شهرها شناخته مي شوند 
و اغلب مردم ميزبان اصلي هستند 
و مش�اركت ج�دي در برگ�زاري 
جش�نواره ها دارن�د و در م�دت 
برگزاري حداقل ب�ه لحاظ ذهني 
درگير هستند ولي در اصفهان اين 
حالت زياد ملموس نيست. به نظر 
مي رسد مردم در حاشيه هستند 
و عده اي از تهران آمدند و در شهر 
آنها جش�نواره برگ�زار مي كنند. 
اين مسئله از بي رغبتي مسئولان 
اصفهاني ناشي مي شود يا موضوع 

چيز ديگري است؟ 
به نظر من مردم اصفهان ميزبانند و ميزبانان 
خوب��ي هم هس��تند. منته��ا ش��ايد وظيفه 
اطلاع رس��اني ك��ه نهاده��اي ش��هري مثل 
ش��هرداري بر عهده دارند خيلي خوب انجام 
نمي ش��ود يا با مقداري تأخير انجام مي شود. 
اين دوره با چند روز فاصله پس از ماه رمضان 
در حال برگزاري اس��ت. از عيد فط��ر تا الان 
فرصت كافي براي تبليغات وجود نداش��ته، 
من در حدود 20 سالي كه در جريان برگزاري 
جشنواره بوده ام و چند دوره را هم خودم برگزار 
كرده ام، فكر مي كنم كه اصفهاني ها به شدت 
به جشنواره علاقه مندند ولي اين ما هستيم كه 
وظيفه اطلاع رساني را بايد به نحو احسن انجام 
بدهيم. البته استقبال مردم از جشنواره خوب 
بوده، ما در روز اول ضريب اش��غال صندلي ها 
در سالن هايمان توسط مردم حدود 65 تا 70 
درصد بوده اس��ت و در روز دوم به 80 درصد 
رسيده است. يعني حتي به نسبت جشنواره 
فجر هم م��ا در اين دو روز ضري��ب بالاتري را 
مشاهده مي كنيم. اين نشان مي دهد كه مردم 
اصفهان از جشنواره استقبال كرده اند. تقريباً 
تمام فيلم هاي ايراني ما با دو يا س��ه سئانس 

فوق العاده به نمايش درآمده اند. 
 به نظر مي آيد كه مشكل سينماي 
كودك م�ا ارتب�اط مس�تقيمي با 
مش�كل س�ينماي ايران دارد و از 
اين دايره بيرون نيست. سينماي 
مخاط�ب خ�اص و ب�ه اصط�اح 
هنري از ميان قش�ر بزرگسال آن 
هم قش�ري مح�دود داراي ارزش 
محسوب مي ش�ود و اين جنس از 
سينما از سوي دولت به طور جدي 
حمايت مي ش�ود اما سينما هنري 
عامه پس�ند است و س�رگرمي در 
آن ح�رف اول را مي زن�د. در دهه 
60 بچه ها در سينماي ايران جولان 
مي دادند ولي گويي كه از مقطعي 
بچه ها را از س�ينما اخراج كردند و 
صرفاً بزرگسالان و دغدغه هاي آنها 
موضوع و مسئله سينما شدند. فكر 
نمي كنيد گرايش مديران سينمايي 
در دول�ت يازده�م ب�ه س�ينماي 
مخاطب خاص باعث شده سينماي 

كودك ايران دچار ركود شود؟ 
من درباره بخش��ي از حرف هاي شما موافق 
نيستم. معتقدم مديريت سينماي فعلي در 
جست وجوي گس��ترده كردن سطح ارتباط 

سينما با مخاطب است و به اين معتقد است. 
ما معتقديم اگر مي خواهيم سينماي ما حفظ 
شود بايد همه اقشار جامعه سهم خود را در 
س��بد توليدات سالانه س��ينماي ايران پيدا 
كنند. من هميشه گفتم جامعه مثل ظروف 
مرتبطه است، اقشار مختلف به روي يكديگر 
تاثيرگذار هس��تند، رفتارهاي عامه مردم و 
اقش��ار خاص روي هم بي تأثير نيس��ت، در 
س��ينما هم همين اتفاق مي افتد. سينمايي 
كه مي تواند ارتباط وس��يع با مردم پيدا كند 
اگر از يك قابليت هايي پيروي كند با استقبال 
مواجه مي شود. ما دهه 80 فيلم مريم مقدس 
داريم، الان هم فروشنده را داريم كه هر دو با 

استقبال مردم مواجه مي شوند.
بله موافقم ولي اين فيلم ها بخش 
كوچكي از س�ينماي اي�ران را به 
خود اختصاص مي دهند، واقعيت 
اي�ن اس�ت ك�ه س�ينماي ايران 
صنعتي نشده اس�ت، همين الان 
در نشس�ت هاي خب�ري م�دام 
فيلمس�ازان عن�وان مي كنند كه 
دولت بايد از ما حمايت كند و كمتر 
كسي از اينكه لزوما فيلمش بايد 
در گيش�ه فروش كن�د، صحبت 

مي كند. 
س��ينماي ما يك تربيت��ي از ده��ه 60 پيدا 
كرده كه رها ش��دن از آن به زمان بيشتري 
نياز دارد. برخي س��ينماگران ما همچنان با 
تفكر سينماي حمايتي فيلم مي سازند و اين 
قاعده در ذهنشان ته نشين شده، ولي سينما 
در حال متحول ش��دن اس��ت و فيلم ها بايد 
چشم به گيشه داشته باش��ند. خانم برومند 
و آقاي طالبي »شهر موش هاي دو« را بدون 
حمايت فارابي ساختند و فيلم هم فروش قابل 

ملاحظه اي داشت. 
فارابي مكانيسمي براي تشويق يا 
تنبيه فيلمسازان تعريف نكرده كه 
آنها را ترغيب به توليد آثاري كند 
كه در گيشه به اصطاح گليم خود 

را از آب بيرون بكشند؟ 
برنامه اي كه دولت دارد اين است كه حمايتش 
را به مرور از فيلم ه��اي كم مخاطب كاهش 
دهد. ما قص��د داريم حماي��ت را از توليد به 
س��مت پخش و اكران انتق��ال دهيم، يعني 
ش��رايط اكران را به طور عادلانه ايجاد كنيم 
تا فيلم هايي كه ظرفيت ارتباط برقرار كردن 
با مخاطب انبوه را دارند ب��ه طور خودكار در 
چرخه سينما باش��ند. آمار وام هاي فارابي را 
كه ملاحظه كنيد، اين تغيير مس��ير تقريباً 
محس��وس اس��ت. اين اگر تبدي��ل به يك 
روال ش��ود سينما به س��مت صنعتي شدن 
مي رود. نكته ديگر اينكه بزرگسالان در ايران 
صدايشان پژواك دارد ولي بچه ها صدايشان 
در جامعه خيلي پايين است. اين مطالبه در 
سينماي كودك وجود ندارد. اهميت سينماي 
كودك و نوجوان حتي ب��راي متوليان امور 
كودك چه در س��طح نهادها و دستگاه هاي 
دولتي و چه در س��طح ان جي او هايي كه در 
اين زمينه فعاليت مي كنند هنوز جا نيفتاده 
است. تمام سالن هاي ما را فيلم هاي بزرگسال 
اشغال مي كنند، چون ما با محدوديت سالن 
هم مواجه هستيم. طي دو سال و نيم گذشته 
27 فيلم كودك ساخته شده است اما چون 
فضاي عمومي س��ينماي كشور كاملًا تحت 
تأثير سينماي بزرگسال است، زمينه اكران 
خوبي برايشان فراهم نش��ده است، رسانه ها 

هم به اين سينما نمي پردازند. 
به نظرم مش�كل اصل�ي تبليغات 
نيست چون در صنعت سينما نظام 
عرض�ه و تقاضا حكمفرماس�ت، 
چرا ش�هر موش ها مي فروش�د و 
ركوردهاي ف�روش را هم جابه جا 
مي كند، س�ينمادار اگر حس كند 
فيل�م ظرفيت ف�روش دارد حتماً 

استقبال مي كند. 
همين حالا به نظر من حدود ده تا از فيلم هايي 

كه در جشنواره حضور دارند اگر حمايت شوند 
ظرفيت موفقيت در گيشه را دارند. 

به چه شكلي بايد حمايت شوند؟
مثلًا آموزش و پرورش و دستگاه هايي از اين 

دست پاي كار بيايند. 
بله اين خوب اس�ت ك�ه آموزش 
و پرورش ورود كند ام�ا نه به اين 
شكل كه نگاه به آن براي پر كردن 

سالن باشد. 
همينط��ور اس��ت، ببينيد منظ��ور من هم 
حمايت هاي اتوبوسي نيست؛ مشكل ما اين 
اس��ت كه صداي بچه ها در س��ينماي ايران 
خاموش است، آنها متولي لازم دارند؛ مديراني 
كه سينما را جدي بگيرند. يك زماني دست 
دولت باز بود اما الان با واگذاري امور اكران و 
پخش به صنوف ديگر كسي سينماي كودك 
را نمايند گي نمي كند. يعني سينماگران هم 
حواسشان به بچه ها نيست، آنها دغدغه هاي 
خودش��ان را دارند. مخاطب كودك را جدي 
نمي گيرند، البته اين انتظار هم هس��ت كه 
فيلم خوب توليد شود اما در بخش اكران بايد 
بچه ها در اولويت باشند. در سينماي ايران در 
حال حاضر به بچه ها بيش از 10 فيلم سهم 
نمي رسد اما معتقدم اگر سالانه پنج فيلم در 
اكران حمايت شود، سينماي كودك مي تواند 
نگاه ها را ب��ه خود جلب كند. اتفاقا ش��وراي 
سياستگذاري به دنبال اين بودند كه بچه ها در 
شوراي صنفي نمايش نماينده داشته باشند 
اما هنوز به نتيجه نرسيده اند. سازوكار اكران 

بايد به نفع بچه ها شكل بگيرد. 
شما از دوران چهار ساله اي سخن 
گفتيد كه مي تواند براي سينماي 
اي�ران دوره اي طايي محس�وب 
ش�ود. فرصتي كه به گفته شما به 
شرايط سياسي كش�ور ربط دارد، 
فكر نمي كنيد فرهن�گ و هنر در 
جامعه ما از همين نگاه رنج مي برد، 
اين نگران�ي وج�ود دارد كه مثاً 
دولتي روي كار بيايد و سياست ها 
را تغيير بده�د ولي اگر رويكردها 
و نقشه راه درس�ت طراحي شده 
باشد اين نگراني زياد اعتبار ندارد، 
عرضم اين است كه نگاه ها قدري 

جناحي به نظر مي رسد. 
من كه ش��خصاً به آدمي فراجناحي شهرت 
دارم، ببينيد ما دوره اي را پشت سر گذاشتيم 
كه انتخابات ش��وراها با رياس��ت جمهوري 
همزمان انجام شد. پيش از اين دو انتخابات با 
دو سال فاصله انجام مي شد دولتي مي آمد و با 
شوراي شهري مواجه بود كه شايد سليقه هاي 
متفاوتي داش��تند و بالعك��س. تغيير قانون 
انتخابات اين امكان را ايجاد كرده كه شورا و 
دولت فارغ از گرايشات سياسي بدانند كه قرار 
است چهار سال به طور موازي كار كنند حتي 
اگر ناهماهنگ هم باشند، بدانند كه چهارسال 
با هم هستند نه صرفاً دوس��ال. در اين چهار 
س��ال مي توان كارهايي انج��ام داد. الان ما 
تفاهمي داريم با اصفهان كه اين شهر به عنوان 
مركز سينماي كودك شناخته شود. شهردار و 
شوراي شهر به اين تفاهمنامه متعهد شده اند 
و ما مي دانيم كه چهار سال مي توانيم با اين 
آدم ها كار كنيم. دولت هم به اين تفاهمنامه 
متعهد است. يك برنامه چهار ساله را مي توان 
در سطح كش��ور داش��ت و به نظرم اين يك 

فرصت طلايي مي تواند باشد. 
الان در س�ينماي امري�كا يكي، 
دو دهه اس�ت كه مخاطب اصلي 
س�ينما را از بزرگس�ال به سمت 
سنين پايين تر هدايت مي كنند. 
يعني خيلي از باك باس�ترها را 
انيميشن ها تش�كيل مي دهند. 
اين نش�ان مي دهد كه آنها دارند 
روي س�نين كودك و نوجوان در 

سينما برنامه ريزي مي كنند. 
س��ينماي كودك يك مزيت ب��زرگ دارد، 
سينماي كودك يعني سه بليت، بچه ها دست 

بزرگسال ها را مي گيرند و به سينما مي برند. 
در ايران متأس��فانه به اي��ن موضوع توجهی 
نمي ش��ود. همه فرياد ما اين است كه صرفه 
اقتصادي سينماي كودك اگر درست اتفاق 
بيفتد بسيار بيشتر از سينماي بزرگسال است. 
همه سعي ما اين است كه توجه سينماگران را 
به اين مسئله جلب كنيم. اكثر افرادي كه در 
سينماي ايران بن مايه هاي اقتصادي خوبي 
برايشان فراهم شده از طريق سينماي كودك 

به اين رشد رسيده اند. 
بنابراين اگر نظر ش�ما به عنوان 
يك مدير و مشاور ارشد سازمان 
سينمايي اين است، انتظار مي رود 
توجه ها هم در اين سازمان بيشتر 
به سمت سينماي كودك معطوف 

شود. 
بله، ما بايد زنگ س��ينما را در مدارس احيا 

كنيم. 
اين به شرطي است كه ابتدا خوراك 
سالم و لازم براي بچه ها مهيا شود. 
 همينطور است، فرصت هاي تبليغاتي در همه 
دنيا براي كودك و نوجوان رايگان است و بايد 
در ايران هم اين اتف��اق بيفتد. توجه يعني از 
محصولات كودك ماليات نگيرند. رسانه هاي 
ما پاي كار بيايند. ما باي��د پخش تخصصي 
كودك و نوجوان داش��ته باش��يم، فضاها و 
محيط هاي مناس��ب بايد پيدا ش��وند. مثل 
الگوي پايدار كانون پ��رورش فكري، در آنجا 
سال هاست كه سيستم و زنجيره اي متفاوت 

با زنجيره اصلي وجود دارد. 
اينه�ا حرف هاي خوبي اس�ت اما 
چگونه قرار است عملياتي شود؟ 

اين دوره طلايي ك��ه از آن حرف زدم يعني 
همين كه اين ايده ها عملياتي بش��وند، كار 
دولت فقط تزريق پول نباشد. ما كمپاني هاي 
توليد و نمايش و اكران نداريم، ما س��ازمان 
پخش تخصصي ك��ودك لازم داريم، دارم از 
يك الگو براي صنعتي ش��دن سينما حرف 
مي زنم. تلاش براي كاهش فيلم هاي شخصي 
كه به نام فيلم هاي كودك ساخته مي شود در 
دستور كار است، فيلم هايي كه سرمايه ها و 
بودجه ها را به خود اختصاص مي دهند ولي 
خيلي مخاط��ب را جذب نمي كنن��د. فيلم 
كودك سازمان، كارشناسي، پخش و اكران 
تخصصي لازم دارد. البته اشتباه نشود منظورم 

اين نيست كه ساختار دولت بزرگ تر شود. 
فكر مي كنيد آقاي حيدريان به اين 
مس�ائل اعتقاد دارند؟ همين الان 
به نظر مي رس�د جشنواره كودك 
مانند جشنواره فجر در سطح ملي 
برگزار نمي ش�ود، رسانه ها آنطور 
كه بايد درگير نيس�تند. گويي كه 

در حاشيه قرار دارد. 
بله، رياست سازمان از روز اولي كه آمدند روي 
سينماي كودك تأكيد داشتند، ببينيد امسال 
تغييرات خوبي داشتيم. اولين سالي است كه 
مخاطب اتوبوسي نداريم، ما الان داريم لذت 
مي بريم كه سالن هايمان پر است حتي بيشتر 
از س��ابق و اين مخاطب بلي��ت مي خرد و با 
شماره صندلي توي سالن مي رود. سابق بر اين 
بچه ها را به شكل سازماندهي شده مي آوردند، 
مثلًا براي فيلمي كه ربط درستي هم به رده 
سني آنها نداش��ت. آداب سينما رفتن را اين 
بچه اصلًا ياد نمي گيرد. توي صف ايستادن و 
بليت خريدن را تجربه نمي كنند. اينكه كودك 
با والدين به سينما برود متفاوت است با اينكه 
با افراد ديگر ب��رود. با والدين س��ينما رفتن 
خيلي براي بچه ها لذت بخش تر است. ما در 
پي الگوي انتخاب ارادي در سينماي كودك 
هستيم، در جشنواره فجر مخاطب اتوبوسي 
هيچ وقت نداشته ايم. مردم براي فيلم ديدن 
بايد هزينه كنند. سينما رايگان نيست، توليد 
فيلم پرهزينه است. ما بايد اين موضوع را به 
مردم آموزش بدهيم. اين يك فرهنگ سازي 
لازم دارد. وظيفه دولت نه توليد و نه نمايش 

فيلم است، وظيفه دولت بسترسازي است. 
در ح�وزه انيميش�ن م�ا ش�اهد 
پيش�رف�ت ه�اي چش�مگي�ري 
در س�ال هاي اخي�ر بوده اي�م، 
استعدادهاي زيادي در اين زمينه 
عرض اندام كرده اند، چقدر نگاه به 

انيميشن براي شما جدي است؟ 
دوسال پيش ما سعي كرديم دو فيلم شاهزاده 
روم و مبارك در جشنواره فجر حاضر باشند. 
در بخش غيررقابتي شركت داده شدند و تقدير 
هم شدند. اين ظرفيت در ايران وجود دارد. 
ما 7 هزار س��ال تمدن داريم، كهن الگوهاي 
داستاني بيشماري داريم كه بچه هاي ما اصلًا 
خبر ندارند. انيميشن مصائب و موانع سينماي 
ديگر را هم ندارد. استوديو لازم نداريد، بازيگر 
لازم نداريد، تسلط بچه هاي ما در تكنولوژي 
كم نظير است. امسال بخش رقابتي انيميشن 
در جشنواره كودك را راه اندازي كرديم و دو 
انيميش��ن را هم در بخش خارجي ش��ركت 
داديم كه با آثار خارجي رقابت كنند. استقلال 
بخش انيميشن براي ما اهميت دارد. انيميشن 
امروزس��ينماي صنعتي آلترناتيو سينماي 
كودك است و بسياري از باكس آفيس ها را به 

خود اختصاص مي دهد.
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گفت و گوی »جوان« با عليرضا رضاداد، دبير جشنواره فيلم كودك و نوجوان: 

حمايتدولتيازفيلمهايكممخاطبراكاهشميدهيم

    معصومه طاهري
چند روزي مي شود كه از س��ي امين جشنواره 
فيلم كودك و نوج��وان در اصفهان مي گذرد، 
ولي به جز پخش مراسم افتتاحيه آن از شبكه 
نمايش و در حد گذرا اخبار جشنواره بازخورد 
و پوششي در رسانه ملي از آن نديديم، مگر در 
شبكه استاني اصفهان. اين درحالي است كه از 
جش��نواره فيلم كودك و نوجوان با عنوان يك 
جشنواره بين المللي ياد مي شود كه فيلمسازان 
و كارگردانان مختلفي از سرتاسر كشور و چند 
كشور خارجي در آن حضور دارند و از تلويزيون 
انتظار مي رود با توجه به اينكه سينماي كودك 
در كش��ورمان نياز به حماي��ت دارد در تقويت 
و انعكاس آن همراهي بيش��تري داشته باشد. 
به خصوص در ش��بكه نمايش كه مي بايس��ت 
دراين باره فعالانه عمل كن��د، چه آن كه وقتي 
ش��بكه نمايش در تلويزيون افتتاح شد اولين 
چيزي كه به ذهنمان خطور ك��رد اين بود كه 
شبكه اي اختصاصي براي نمايش فيلم، تئاتر و 
انعكاس كامل برنامه ها و جشنواره هاي سينمايي 
درصداوسيما به راه افتاده است )هرچند قبول 
داريم پوش��ش هاي بازيگران در جش��نواره ها 
به قدري ناجور اس��ت كه ش��بكه نمايش را در 
انعكاس اين مراسم دست بسته كرده است( اما 
كم كم شاهد اين بوديم كه شبكه نمايش بيشتر 

به پركردن آنتن خود مي انديشد. 
ش��ايد آن زمان كه تعداد ش��بكه هاي تلويزيون 
محدودتر بود و شبكه اي مختص به نمايش فيلم 
در رس��انه ملي وجود نداش��ت، جش��نواره فيلم 
كودك و نوجوان در تلويزيون بيشتر ديده مي شد 
تا امروز كه رس��انه ملي عريض تر و ش��بكه هاي 
آن بيشتر ش��ده اند و به نوعي س��ال ها قبل حال 
وهواي تلويزيون در ايام جشنواره فيلم كودك و 
نوجوان نمود بيشتري داشت، بود. در واقع آنچه 
درباره جش��نواره فيلم كودك و نوج��وان فارغ از 
حواش��ي  و زرق و برق آن بايد م��ورد توجه قرار 
گيرد ع��لاوه برتأثيرگذاري آن بر بدنه س��ينما و 
فيلمسازي كشور در طول سال، انعكاس و بررسي 
آن در رسانه ملي اس��ت. به طوري كه با توجه به 
اهميت س��ينماي كودك مي بايست همزمان با 
ايام جشنواره در شبكه نمايش برنامه هايي نقد و 
بررسي سينماي كودك با حضور كارشناسان اين 
حوزه مهم سينمايي برگزار شود تا نقاط ضعف و 
قوت فيلم هاي اين رده س��ني شناسايي و رصد 
شوند چراكه حتي برخي از بازيگران و كارگردانان 
سينماي كودك هم در گفت وگو هاي مختلف خود 
از وضعيت سينماي كودك گلايه كرده اند ازجمله 
مريم س��عادت كه معترضانه گفته بود: »چرا در 
طول سال هيچ كدام از فيلم هاي جشنواره اكران 
نمي شود يا حتي در تلويزيون به نمايش گذاشته 
نمي شود. با توجه به اينكه هر بار فيلم هاي خارجي 
و داخلي زيادي توليد مي شود و در جشنواره ورود 

پيدا مي كنند ام��ا هيچ وقت ش��اهد پخش آنها 
نبوده ايم. اگر فيلم ها مناسب است بايد مانند بقيه 
فيلم ها آنها را پخش كنند وگرنه پس چرا ساخته 
مي شوند و به جش��نواره راه پيدا مي كنند؟! اوليا 
به اين فيلم ها براي بچه هايش��ان نياز دارند و اگر 
واقعا كاري براي كودك ساخته شود، آنها دست 
بچه هايشان را مي گيرند و به س��ينما مي روند و 
س��ينما ها پرخواهند شد. اما مش��كل اينجاست 
كه جشنواره كودك اصلًا خروجي خاصي ندارد. 
تعجب مي كنم با اين وضع چگونه اين جشنواره 

برگزار مي شود؟«
لذا ب��ه نظر مي رس��د مي بايس��ت بي��ن عوامل 
جشنواره هاي سينمايي تعامل و رابطه دوسويه 
برقرار باش��د؛ چراكه پخش نك��ردن برنامه هاي 
جشنواره ها در شبكه نمايش كه مختص فيلم هاي 
س��ينمايي راه اندازي شده اس��ت، نشان  دهنده 
ضعف ش��ديد مديريتي درعرصه هنري كش��ور 
است، زيرا همه ما به خوبي مي دانيم چه بخواهيم 
و چه نخواهيم دشمن به وسيله جشنواره هاي پر 
زرق و برق و فريبنده خود، س��ينماي ما را كه با 
پول بيت المال و هزينه هاي دولتي اداره مي شود، 
 مديري��ت مي كن��د و عوامل س��ينما را گاهي به 
س��ربازان خود تبديل مي كند كه به هر ساز آنها 
كوك مي ش��وند و ارزش ها و آرمان هاي انقلاب و 
نظام را به سخره مي گيرند، نمونه آن هم پوشش 
غيرمتعارف و ناجور بازيگران در جشنواره فجر بود 
كه نصفه و نيمه مراسم افتتاحيه و اختتاميه آن از 
شبكه نمايش پخش شد و در اين رابطه جشنواره 
نوپاي كودك و نوجوان هم تلاش دارد در همان 
مس��ير فرش قرمز جش��نواره فجر گام بردارد و 
متأسفانه با اين وجود در برنامه هاي خود مديريت 

پخش نداريم. 
 مطمئناً ب��ا راه اندازي ش��بكه نماي��ش، عوامل 
جشنواره هاي س��ينمايي مي دانند در تلويزيون 
نشان داده مي ش��وند و بايد به چارچوب ها توجه 
كنند تا برايش��ان مش��كلي پيش نيايد و خود را 
تافته جدا بافته از رسانه ملي و مخاطبان كشوري 
ندانند. از س��ويي ديگر تلويزيون با دنبال كردن 
برنامه جشنواره ها و پخش مس��تقيم و زنده آن 
مي توان��د در مطرح كردن، تقوي��ت و همچنين 
معرفي آثار مطلوب و كارگردانان ارزشي و توانمند 
مؤثر باش��د. به طور قطع برپايي اين جشنواره ها 
با ص��رف هزينه هاي س��نگين از بيت المال بايد 
خروجي مناس��بي هم داشته باش��د و تنها يك 
روتين ساده به عنوان جش��نواره از آن ياد نشود، 
لذا وقتي زير ذره بين رسانه ملي و شبكه مختص 
به آن يعني نمايش قرار بگيرند، بيشتر به محتوا 
و كيفيت كارها و آثار توج��ه مي كنند زيرا ديگر 
مخاطبان بخش��ي از مردم حاضر در جش��نواره 
نيستند، بلكه از سرتاسر كش��ور به صورت زنده 
جش��نواره را دنبال مي كنند و نظرات خود را در 

قالب پيامك به شبكه انتقال مي دهند.

    فرزاد اصاني
حواشي ايجاد شده براي آخرين فيلم حامد 
محمدي، همچنان نقل محافل س��ينمايي 
و سياس��ي اس��ت؛ حوزه هنري، خاستگاه 
منوچهر محمدي- تهيه كننده فيلم- حاضر 

به اكران فيلم جديد او نيست. 
اين اولين هش��دار جدي به فردي است كه 
پروژه هاي بزرگ و اصلي حوزه هنري را تهيه 
كرده اس��ت. آنها تم اصلي و پرداخت نهايي 
فيلم را نمي پس��ندند و راجع به آن موضع 
دارند. تلاش هاي حامد محمدي و منوچهر 
محمدي هم به جايي نرسيد اما سؤال اصلي 
در ميان اين تقابل خودي با خودي، سكوت 

معنادار تهيه كننده فيلم است. 
منوچهر محمدي جز يكي، دو خط مصاحبه 
در خرداد امسال، هنوز هيچ واكنشي به رفتار 

حوزه هنري نشان نداده است.
 در واقع او خواهان ورود وزارت ارش��اد است 
در حالي كه صاحب اصلي فيلم، تهيه كننده 
است. آن هم تهيه كننده شناخته شده اي كه 
دس��ت بر قضا از رفقا و همكاران اصلي حوزه 

هنري در فيلمسازي محسوب مي شود. اين 
رفتار منوچهر محمدي مي تواند يك نش��انه 
باش��د. او نه مي خواهد رفق��اي قديمي را از 
دست بدهد و نه مي خواهد وارد بازي سياسي 
ارشاد- حوزه هنري ش��ود به عبارتي او دارد 
با يك مصلحت انديش��ي فيلم خود را قرباني 
محافظه كاري براي ادامه فعاليتش در حوزه 
هنري مي كند. حتي توقع او از وزارت ارشاد 
براي صف آرايي مقابل ح��وزه هنري نيز يك 
توقع بيجاس��ت كه گويا وزارت ارشاد هم از 
اين موضوع مطلع شده است و رفتار معقولي 
درباره اين سكوت سياستمدارانه، نشان داده 
است اگرچه وزارت ارش��اد بايد پيگير حقوق 
هنرمن��دان و اعتبار مجوزهاي صادر ش��ده 

خود باشد. 
در واقع محمدي يك معامله پنهاني دارد 
با مركزي كه فيلمش را تحريم كرده و آن 
برگ سبزي است براي تداوم همكاري ها. 
اگرچه اين رفتار از يك تهيه كننده حرفه اي 
قابل قبول نيست اما بايد پذيرفت، منوچهر 
محمدي ناگزير با اين س��كوتش هم مهر 
تأييدي بر رفت��ار حوزه هن��ري مي زند و 
هم اينكه ناخودآگاه، برخي اشكالات وارد 
ش��ده به فيلم جديدش را قبول مي كند! 
در چنين فضايي، منوچه��ر محمدي، دو 
هيچ بازي را به ح��وزه هنري واگذار كرده 
اس��ت. بايد منتظر ماند و ديد فيلم بعدي 
منوچهر محم��دي با حوزه هن��ري كليد 

مي خورد يا...

 ارتباط ضعيف تلويزيون
با جشنواره فيلم كودك و نوجوان

تهيه كننده مورد نظر در دسترس نيست

88498436سرويس فرهنگي

مريم كمياب |  مهر

 رونمايي از كتاب 
»احمد متوسليان هستم«

كتاب »احمد متوسليان هستم« در مراسمي در 
باشگاه پوياي خبرگزاري تسنيم رونمايي شد. 
در اين مراس��م كه به مناس��بت فرا رسيدن سالروز 
اسارت س��ردار جاويدالاثر حاج احمد متوسليان و 
ديپلمات هاي ربوده شده برگزار شد، از كتاب »احمد 
متوسليان هستم« رونمايي شد. در مراسم رونمايي 
از اين كتاب امير متوسليان برادر سردار حاج احمد 
متوسليان، سردار حسن رستگار پناه, سردار عباس 
برقي, سردار گلعلي بابايي و جمعي از نويسندگان و 
پژوهشگران حضور داشتند و چند نفر از همرزمان 
حاج احمد متوسليان و برادر وي درباره ابعاد مختلف 
شخصيت حاج احمد متوسليان صحبت كردند. كتاب 
»احمد متوسليان هس��تم«، مجموعه مصاحبه ها و 
سخنراني  هاي حاج احمد متوسليان فرمانده تيپ 27 
محمد رسول الله)ص( است كه محمدجواد شادانلو 
آن را در قالب يك كتاب جمع آوري كرده است. اين 
كتاب با دفاعيات حاج احمد در دادگاه سال 1357 
پس از دستگيري در لرستان آغاز مي شود و سپس 
با سخنراني سال 1359 مسجد جامع شهر پاوه كه 
بخشي از آن در فيلم ايستاده در غبار مورد استفاده 

قرار گرفته بود، ادامه پيدا مي كند. 
-------------------------------------

رئيس سازمان صدا و سيما:
با همگرايي رسانه هاي اسلامي 
طنين صداي مقاومت در جهان 

شنيده مي شود
 رئيس س�ازمان صدا 
و س�يما با اش�اره به 
ظرفيت ه�اي عظيم 
رس�انه هاي اس�امي 
در ش�رايط كنون�ي 
گف�ت: بايد همگرايي 
رس�انه هاي  بي�ن 

اس�امي براي انتش�ار ص�داي ح�ق و مق�اومت 
در جهان اس�ام هرچه بيش�تر تق�ويت ش�ود. 
عبدالعلي علي عسكري در مراسم اختتاميه نهمين 
اجلاس مجمع عمومي اتحاديه راديو تلويزيون هاي 
اسلامي كه با اش��اره به پيش��ينه اتحاديه راديو و 
تلويزيون ه��اي اس��لامي، آن را متفاوت از س��اير 
اتحاديه هاي رسانه اي خواند، اظهار كرد: اين اتحاديه 
صداي مظلومان جهان را كه مورد تهاجم مستكبران 
هستند و هر روز در سوريه، يمن و فلسطين به خاك 
و خون كش��يده مي ش��وند، روايت مي كند. وي با 
بيان اينكه امروز اگر جريان پرق��درت و پرهيمنه 
رسانه اي غرب با سرمايه و تعداد بسيار زياد، فرهنگ 
و تمدن غرب را حمايت مي كند، در اين سوي دنيا 
نيز جريان رسانه اي اس��لام در حال تقويت جبهه 
مقاومت است.  وي اظهار داشت: امروز رسانه ها در 
سه جبهه استكبار، غير متعهدها و جبهه مقاومت 
فعال هس��تند و اين اتحاديه نيز جبهه رس��انه اي 

جريان مقاومت محسوب مي شود. 
رئيس صداوس��يما با بيان اينكه در ذيل رس��انه هاي 
استكباري، رسانه هاي تكفيري شكل گرفته اند و داعش 
و جريان رس��انه اي اش نيز از همان جريان اس��تكبار 
و نفاق هس��تند، تصريح كرد: اين رس��انه ها در تبليغ 
خشونت و ارعاب در جوامع نقش دارند.  علي عسكري 
با اشاره به برگزاري بازار فيلم در حاشيه اجلاسيه اين 
اتحاديه بيان كرد: بازار رسانه هاي پاك بسيار ارزشمند 
و مهم است و اگر بازار رسانه هاي دنيا را بررسي كنيد 
يك بازار متفاوت ش��كل گرفته كه براي رس��انه هاي 

اسلامي است و بايد قدر اين فرصت را دانست.  
-------------------------------------

رئيس سازمان ميراث فرهنگي:
 اقتصاد گردشگري
بايد مقاوم باشد

زهرا احمدي پور رئيس سازمان ميراث فرهنگي، 
صنايع دستي و گردش�گري در جمع مديران 
اين س�ازمان در اس�تان قم با اش�اره به شعار 
سال، خواستار توجه بيش�تر به بحث اقتصاد 
گردش�گري در حوزه اقتصاد مقاومتي ش�د. 
 احمدي پور در اين نشست گفت: »رويكرد اقتصاد 
مقاومتي اجماع سازي اس��ت و ما قرار است در اين 
جلس��ات تصميماتي بگيريم كه منج��ر به مقاوم 
شدن اقتصاد شود. ادبيات اقتصاد مقاومتي مبتني 
بر كاهش آسيب و بالا بردن انعطاف پذيري است تا 
در اقتصاد كشور برابر شوك ها مقاوم  شود، در نتيجه 
بايد به جاي مُس��كن هاي موق��ت به دنبال درمان 
باش��يم.« معاون رئيس جمهور با اش��اره به اينكه 
گفتمان سازي اقتصاد مقاومتي در سال 95 انجام 
شد، گفت: »بايد بيشتر بر اين مسئله تمركز كنيد 
كه قرار است چه نقشي را ايفا كنيد، استان قم قبلًا 
اعلام كرد كه رويكردش گردشگري است، بايد تأثير 
گردشگر بر اقتصاد قم مشخص و معنادار باشد، اگر 
توانستيد اين تأثير را مشخص كنيد يعني درست 
عمل كرده ايد، در غي��ر اين صورت بايد دريابيد كه 
مشكل از كجا ناشي مي شود. مهم اين است كه تأثير 
گردشگري بر اقتصاد قم محاسبه شود. به عنوان مثال 
در زمينه توليد اشتغال هنوز دستگاه ها سهم خود را 
در توليد اشتغال در اين استان مشخص نكرده اند.« 
رئي��س س��ازمان ميراث فرهنگي، صنايع دس��تي 
و گردش��گري ادام��ه داد: »برش هاي اس��تاني در 
حوزه گردشگري، ميراث فرهنگي و صنايع دستي 
درس��ازمان ميراث فرهنگ��ي، صنايع دس��تي و 
گردشگري مشخص شده است. مشخص كردن اين 
موارد كمك مي كند كه دريابيم هر استان تا چه حد 

برنامه هايش را محقق كرده است«.


